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EVALUERING OG KVALITETSSIKRING PÅ CG 2022-23 

Introduktion 

Christianshavns Gymnasium (CG) har udviklet “Christianshavns Gymnasiums system til kvalitetssikring, 

resultatvurdering og evaluering”, kaldet “CG’s kvalitetsplan”, som indeholder en beskrivelse af arbejdet 

med den årlige, nationale elevtrivselsundersøgelse (ETU) og CG’s selvevalueringer. 

Denne rapport, “Evaluering og kvalitetssikring på CG 2022-23", er en sammenfatning af resultaterne fra 

dette skoleårs “Elevtrivselsundersøgelse 2022-23", som gymnasiets elever har leveret data til i slutningen af 

efterårssemesteret 2022, af skoleårets UMV samt CG’s selvevaluering af de selvevalueringsområder, der er 

skitseret i CG’s kvalitetssystem og i sidste års evalueringsrapport. 

Elevtrivselsundersøgelsen og undervisningsmiljøvurderingen har været bearbejdet af skolens evaluator i 

samarbejde med Arbejdsmiljøudvalget, hvori der sidder repræsentanter fra elevråd, skolens ansatte og 

ledelse. 

Rapporten er udarbejdet af skolens evaluator i samarbejde med rektor og vicerektor og munder ud i nye 

selvevalueringspunkter samt en opfølgningsplan for 2023-24. Rapporten har efterfølgende været behandlet 

på bestyrelsestemadagen den 10. maj 2023, hvor der har været mulighed for at levere de sidste input og 

tilpasninger til opfølgningsplan og selvevalueringspunkter. 

 

Rapportens indhold 

1. Elevtrivsel og skolefællesskab 

a. Elevtrivselsundersøgelsen (ETU) 

b. Undervisningsmiljøvurdering (UMV) 

c. Evaluering af grundforløb 

d. 3.g evaluering 

e. Frafald 

2. Studiestart og karrierelæring 

3. Det flerfaglige arbejde med fokus på sammenhængen gennem alle tre skoleår 

4. Faglige og pædagogiske udviklingsprojekter  

a. Timepuljens anvendelse 

5. Tiltag i forbindelse med skolens visionspunkt Globale christianshavnere 

a. Aktiviteter 

b. Flyfrie studierejser 

c. Øens have 

d. Erasmus-akkreditering 

6. Opfølgningsplan for 2022-23 
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1. Elevtrivsel og skolefællesskab 

Kvalitetsmål: Fokus på det generelle velbefindende som har være svagt dalende de seneste år. I den 

forbindelse er der fokus på genetablering og styrkelse af CG’s skolefællesskab efter corona, samt på 

elevtrivsel og gode klasserelationer.  

 

a) Elevtrivselsundersøgelsen 2022 

Skolens elever deltog i december 2022 i den landsdækkende trivselsundersøgelse, som styrelsen for IT og 

læring (STIL) står bag. Selve undersøgelsen er individuel og anonym og består af ca. 40 spørgsmål fordelt på 

forskellige kategorier.  

Elevtrivselsundersøgelsen blev gennemført i en teamtime i alle klasser med en svarprocent på 81%. 

Alle tal i undersøgelsen er indekstal mellem 0 og 100, hvor 0 angiver den mindst ideelle besvarelse og 100 

angiver den mest ideelle besvarelse. Desto højere et tal er, desto bedre er resultatet derfor. 

 

Det overordnede resultatet af ETU’en 

Figur 1  

I det overordnede trivselsindeks, 

som er baseret på alle 8 

undersøgelseskategorier, ligger CG 

på 75, hvilket er meget tæt på 

landsgennemsnittet (LG), som er 74. 

Læringsmiljø har på CG det laveste 

indeks, hvilket er det samme ved 

LG. Den største afvigelse fra LG ses 

på indekset arbejdspres, hvor CG 

ligger over LG.  

Klasserelationer, som har været et 

kvalitetsmål i indeværende skoleår, 

ligger på indeks 79, hvilket er lidt 

højere end LG. 
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Figur 2 

 

Obs: Den blå søjle er 22-23. (I det værktøj vi anvender, vil seneste resultat altid være uden 

årstalsangivelse). I skoleårene 2018-19 og 2019-20 er undersøgelserne lavet før Covid19/corona, idet 

undersøgelserne laves i december. 

• Når vi ser på udviklingen på CG i perioden fra 2018-2022 inden for de 8 undersøgelseskategorier, er der 

variation, men ikke store udsving.  

• Læringsmiljø, selvvurderet elevperformance og arbejdspres har en opadgående tendens. 

• Mobning, chikane, krænkende adfærd er gået fra indeks 95 (19/20) til indeks 93 (22/23). Der er 

generelt i samfundet, og måske særligt blandt den yngre generation, et stigende fokus på krænkende 

adfærd, hvorfor forskellen kan skyldes et højere mørketal i årene før. Dog er det en ret lille forskel. 

• Gennemgående er der variation fra år til år, men ikke store udsving. Dette er bemærkelsesværdigt, når 

man ser på årene under corona, hvor livet og skoledagen var ganske forandret. 

• Arbejdspres, hvor CG i forvejen har den største positive afvigelse fra LG, er en smule bedre i 

indeværende skoleår. Arbejdspresset opleves således stadig mindre på CG. I undersøgelsen antages det 

i øvrigt, at et vist arbejdspres er positivt.  
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Undervisning 

 

Figur 3 

Læringsmiljø er den 

kategori hvor der både på 

CG og i resten af landet 

scores lavest. Det samlede 

indeks på læringsmiljø var 

65 på CG og 64 i LG. 

Indflydelse på 

undervisningen og 

koordinering af 

afleveringstidspunkter 

scorer lavest. Det kan dog 

diskuteres, om fx 

indflydelse på 

undervisningen i sig selv 

skaber trivsel.  

 

 

 

Figur 4 

Trods den lave score på 

koordinering af 

afleveringstidspunkter går 

det en smule fremad. Det 

samme gælder for respons, 

hvor der de seneste år har 

været fokus på formativ 

feedback og 

undervisningsevaluering. 

 

Måske bør det diskuteres, 

hvornår og hvordan 

eleverne kan få mere 

indflydelse på 

undervisningen – og om de 

reelt ønsker det? 
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Figur 5 

I 5 af 8 kategorier 

ligger CG på niveau 

eller en smule over LG. 

Eleverne på CG er 

generelt glade for at 

gå i skole og deltager 

aktivt i timerne. 

Tendenserne er her 

opadgående (se figur 

6). 

 

CG's elever vurderer 

dog, at de er lidt 

mindre forberedte til 

timerne end LG – og 

tendensen er 

desværre 

nedadgående (se figur 

6). Omvendt er elevernes motivation for undervisning en smule opadgående. CG’s elever har svært ved at 

komme i gang med opgaver. Til gengæld bliver de gradvist bedre til at aflevere opgaverne til tiden (se figur 

6).  

 

Som det ses i figur 6 er CG’s elever generelt glade for at gå i skole, og tendensen er en smule opadgående 

de seneste år. 

 

Figur 6 
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Figur 7 

Eleverne på CG trives 

bedre med det 

arbejdspres, der er i 

gymnasiet, end de 

gjorde for 4 år siden. 

Det kan selvfølgelig 

både skyldes, at de 

ikke går så meget op i 

skolen, og dermed ikke 

føler det samme pres, 

men det kan også 

skyldes, at de er blevet 

bedre til at håndtere 

presset. Lektier 

opleves dog som mere 

pressende. Set i lyset 

af, at CG’s elever kunne være bedre til at lave lektier, kan resultatet evt. også skyldes, at de lektier, der ikke 

laves, er de lektier, der presser mest.  

 

 

Trivsel 
 

Figur 8 

Flere elever på CG 

(indeks 74) føler sig 

ensomme 

sammenlignet med 

landsgennemsnittet 

(indeks 78). Det kan 

muligvis skabe mere 

ensomhed at gå på en 

skole, hvor det sociale 

fællesskab vægtes og 

prioriteres højt.  
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Figur 9 

 
 

Gennemgående har klasserelationerne på CG været gode de seneste år, og det er stadig tilfældet.  Der ses 

dog en nedadgående tendens ift. at turde sige i klassen, hvis man ikke kan finde ud af en bestemt ting, 

hvilket selvfølgelig er problematisk ift. elevens velbefindende og udbytte af undervisningen, men også 

problematisk for undervisningen i klassen som helhed.  

 

Figur 10 

Støtte hjemmefra er et 

område, hvor CG 

traditionelt ligger lidt 

under LG. Figur 10 er 

en sammenligning med 

andre storbygymnasier 

i København, Odense 

og Århus. CG ligger lidt 

lavere end de andre 

gymnasier. Forskellen 

er størst, når det 

kommer til forældres 

opmuntring til 

skolearbejde. At 

resultatet er således 

behøver ikke bunde i manglende forældreopbakning. Det kan også skyldes, at forældrene er bange for at 

presse deres unge i en tid, hvor der er stor fokus på unges mistrivsel. 
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Figur 11 

 

 
 

Til trods for at CG overordnet scorer bedre end landsgennemsnittet, ses en nedadgående tendens ift. 

mobning, chikane og krænkende adfærd på CG, hvilket undersøges nærmere i næste skoleår. 

 

 

På baggrund af ovenstående har Arbejdsmiljøudvalget i samarbejde med ledelse og evaluator udarbejdet 

følgende oversigt og handleplan: 

 

Hovedkonklusioner i ETU 2022/23   Handleplan - fokusområder  

Generelt ligger CG i alle evalueringens kategorier tæt op 

ad landsgennemsnittet. Der er mindre variationer i tallene 

for CG i de forskellige måle-år, men ikke store udsving. Det 

går generelt godt, men der er dog følgende tendenser, 

som vi vil være opmærksomme på; 

  

Læringsmiljø og undervisning  

 

1. CG's elever vurderer, at de er lidt mindre 

forberedte til timerne end landsgennemsnittet.  

2. Ift. oplevet arbejdspres går det generelt godt, 

men lektier presser stadig eleverne – og muligvis 

mest de lektier, som ikke laves jf. pkt. 1. 

3. CG’s elever har svært ved at komme i gang med 

opgaver. 

Der er umiddelbart mest at fokusere på ift. læring og 

undervisning og mindre ift. trivsel. Det er dog vigtigt at 

bemærke, at trivsel, læringsudbytte og 

undervisningskvalitet er gensidigt afhængige. 

 

 

Læringsmiljø og undervisning  

 

a) Hovedkonklusionerne 1 – 5 handler enten om 

lektielæsning og forberedelse, afleveringer eller 

vedholdenhed ift. at holde koncentrationen, når 

svært stof skal læres. Flere elever end tidligere 

har ydermere vanskeligheder ved at sige noget i 

klassen, hvis man oplever at stoffet er svært. Med 

andre ord vil et intensiveret fokus på studievaner 
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4. CG’s elever har svært ved at koncentrere sig, hvis 

de forstyrres, ligesom de har svært ved selv at 

arbejde videre, såfremt noget er svært.  

5. Der ses en nedadgående tendens ift. at turde sige 

i klassen, hvis man ikke kan finde ud af noget.   

6. Indflydelse på undervisning kunne være højere.  

  

og indsigt i, hvordan læring finder sted, være 

vedkommende at fordybe sig i, herunder også 

motivation og engagement. 

b) Elevernes indflydelse på undervisningen vil være 

et fokus, som bør afklares nærmere. Hvilke dele 

af undervisningen vil de gerne have mere 

indflydelse på og hvorfor? Da der er forskel på 

fagene samt de enkelte klasser, vil det være 

hensigtsmæssigt, at den enkelte lærer taler med 

eleverne om elevernes indflydelse på 

undervisningen. 

c) Anvende ETU klasserapporterne i kommende 2.g. 

og 3.g-klasser for herved at forstå, nuancere og 

forbedre den enkelte klasses trivsel.  

  

  
Trivsel   

 

1. Flere elever på CG føler sig ensomme 

sammenlignet med landsgennemsnittet. Det kan 

muligvis skabe mere ensomhed at gå på en skole, 

hvor det sociale fællesskab vægtes og prioriteres 

højt, men det kan også skyldes, at ensomhed kan 

være svært at se, og at man sagtens kan føle 

ensomhed, selvom man udefra iagttages som 

social og inkluderet. Københavns kommune laver 

hvert år en undersøgelse af unge trivsel kaldet 

ungeprofilundersøgelsen. I den følte lidt flere CG-

elever sig ensomme sammenlignet med resten af 

kommunen, og der var ligeledes mere ensomhed 

i 2022 end i 2021. 

2. Til trods for at CG overordnet scorer bedre end 

landsgennemsnittet, ses en nedadgående 

tendens ift. mobning, chikane og krænkende 

adfærd. 

 

Trivsel  

 

a) Analysere mulige forklaringer på at flere elever på 

CG føler sig ensomme sammenlignet med LG. 

Styrket fokus på at lave aktiviteter for elever, som 

er lidt mere tilbageholdende og/eller 

indadvendte. Fx aktiviteter, hvor man ikke skal 

være så meget ’på’ og give meget af sig selv, men 

hvor man stadig er aktive i fællesskaber på 

skolen. Gruppefællesskaber og gruppedannelser 

vil dog generelt være vedkommende at fokusere 

på. Anvende ungeprofilundersøgelsen til at 

undersøge udviklingen i ensomhed på CG. 

b) Tale om mulige forklaringer på at flere oplever 

mobning, chikane og krænkende adfærd. 

Udarbejde retningslinjer til at forbygge og 

håndtere krænkende adfærd samt tale om de nye 

retningslinjer med og mellem elever og ansatte. 
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b) Undervisningsmiljøvurdering på Christianshavns Gymnasium 2023 

Hvert 3. år laves den lovpligtige undervisningsmiljøvurdering (UMV) på CG. Vurderingen udarbejdes i et 

samarbejde mellem skolens arbejdsmiljøudvalg og skolens evaluator. 

Lovgivningen stiller ikke krav til brug af bestemte metoder til udarbejdelse af UMV’en og kan således både 

være spørgeskemaer og interviews, mens temadage med diskussion og debat også kan anvendes i 

vurderingen. På CG har vi i år anvendt en halv temadag for eleverne om CG’s vision, hvor alle skolens elever 

har diskuteret og idegeneret på skolens undervisningsmiljø, studiemiljø og undervisningsfokus, herunder 

almen og demokratisk dannelse. Temadagen dækker, sammen med ETU’en og ungeprofilundersøgelsen, de 

dele af UMV’en, som handler om det sociale miljø, undervisningen og delvist også det fysiske og æstetiske 

miljø. For at afdække det fysiske og æstetiske miljø yderligere har vi fortaget en spørgeskemaundersøgelse 

blandt alle skolens elever samt foretaget fokusgruppeinterview med elever fra de to naturvidenskabelige 

studieretninger. Bege dele er foretaget i april. Svarprocenten på spørgeskemaet var 31,9%. Sidst vi lavede 

UMV var svarprocenten 16,2%, så det er bedre denne gang, selvom det selvfølgelig stadig er en relativt lav 

svarprocent. Der foretages ganske mange elevevalueringer i en periode, hvor mange elever er væk fra CG 

(SRP og studietur), og hvor man helst ikke skal forstyrre den normale undervisning, idet mange har travlt op 

til læseperioden. 

 

Halv temadag om CG’s vision 

Både i ETU’en, ungeprofilundersøgelsen og på temadagen er elevernes vurdering, at CG er et trygt sted at 

være – et sted hvor fællesskab, sammenhold, rummelighed og fravær af hierarki prioriteres og værdsættes. 

Ifølge eleverne er der plads til alle, selvom flere mener, at elevernes politiske ståsted kunne være mere 

mangfoldigt. 

Eleverne vurderer endvidere, at CG’s fokus på demokrati og mulighederne for at få indflydelse på skolens 

liv og faglige udvikling er muligt i de mange udvalg på skolen, og at der er mange engagerede elever på 

skolen. 

Endelig lægger eleverne vægt på, at der på CG er et højt fagligt niveau, og at ’faglig konkurrence’ er mindre 

end mange andre steder, hvilket eleverne er glade for. 

På temadagen vurderede eleverne, at de vigtigste fokusområder var; 

a) ’Kantinen’ (CG’s store fælleslokale på ’fabrikken’), hvor de gerne vil kunne købe mad samt have en 

mere hyggelig indretning.  

b) Fester og cafeer. Mulighed for natmad og garderobe til fester og konvertere fester til cafeer eller 

lave festerne mere cafeagtige. 

c) Møde hinanden på tværs af klasser og årgange. Det kunne fx være ved ’venskabsdage’(kend din 

årgang), faglige dage på tværs af klasser, søjledage, krea-dage, flerfaglige forløb på tværs af 

stamklasser, fællesspisninger på CG og ’Fælles CG’ i skemaet hver uge. 

d) Andre forslag. Her samlede eleverne en lang række forskellige forslag til at forbedre CG. Nogle 

forslag gik på styrket koncentration i undervisningen, hvilket flugter med resultatet fra ETU’en. 

Andre forslag cirklede om livsduelighed, fx livserfaringsfag om sund kommunikation, 

privatøkonomi m.m., tryghedscafeer med fokus på stress og angst samt mindfulness på skemaet. 

Og endelig var der forslag om et øget fokus på det globale og på det grønne. 
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Spørgeskema om det fysiske og æstetiske miljø på CG 

I spørgeskemaet til det fysiske og æstetiske miljø på CG er eleverne blevet spurgt til lokaler, borde, stole, 

adgang til strøm, fællesområder, udeområder, toiletforhold, omklædningsrum, indeklimaet, sikkerheden, 

mulighed for en fysisk sund hverdag, udsmykningen af skolen, atmosfære i rum og lokaler, materialer 

generelt, materialer i faglokaler, til kunstneriske fag og til idræt, samt hvorvidt de respektive lokaler 

understøtter de aktiviteter rummene er tiltænkt. Eleverne har kunne vurdere ved en score på 1-5, hvor 5 er 

bedst. Det har været muligt at skrive uddybende kommentarer til en række af spørgsmålene. 

Lokaler og inventar i lokalerne 

Tilfredsheden med lokaler, borde og stole er udmærket, idet under 20% har vurderet lokalerne til 1 eller 2. 

Adgangen til strøm i lokalerne vurderes lidt dårligere. Her har ca. ¼ vurderet adgangen til 1 eller 2. 

Mange elever har tilføjet kommentarer til spørgsmålet ’Hvad synes du undervisningslokalerne mangler’?. 

De fleste kommentarer går på bedre adgang til strøm, knager til overtøj, bedre rengøring, vedligeholdelse 

af defekte stole og borde samt udsmykning på væggene (kunst og plakater nævnes her).  

Eleverne er desuden blevet spurgt til, hvordan de respektive lokaler understøtter de aktiviteter rummene 

er tiltænkt, fx undervisning, gruppearbejde, fællesarrangementer, fællesskab i pauserne og særfaglig 

undervisning. Eleverne er gennemgående tilfredse. Muligheder for gruppearbejde scorer lavest. Næsten 

30% af eleverne har vurderet muligheder for gruppearbejde til under middel. 

Fællesarealer 

Fællesområderne i hovedbygningen vurderes udmærket – næsten 50% har svaret over middel og godt 20% 

under. På fabrikken har ca. 1/3 svaret under middel og ca. 1/3 over middel, så her er eleverne mindre 

tilfredse med fælleslokalerne.  

Eleverne har skrevet mange kommentarer til, hvordan fællesarealerne kan forbedres. Det, der går mest 

igen, er ’kantinen’ og elevophold på ’fabrikken’. Mange elever synes, lokalerne er for nedslidte og for 

ulækre. Derudover efterspørger flere elever bedre muligheder for at arbejde fagligt i ’kantinen’, fx ved flere 

og bedre møbler samt en opdeling af rummet, idet det føles for åbent til at kunne fordybe sig i 

skolearbejde. En elev peger på, at man kunne gøre det samme, som er blevet gjort ved L14 i 

hovedbygningen, som nu er blevet malet og har fået bedre møbler til gruppearbejde. 

Eleverne er overordnet set tilfredse med skolegården, hvorimod gården ved ’fabrikken’ vurderes mindre 

god.  

Antallet af toiletter samt skolens omklædningsrum er eleverne ligeledes udmærket tilfredse med, mens 

kvaliteten vurderes lidt lavere. 

Sundhed og sikkerhed 

Indeklimaet er nævnt i en del kommentarer, og godt 25% har vurderet indeklimaet til 1 eller 2 og 35% til 3. 

Sikkerheden på CG vurderes til gengæld højt af eleverne. Her er der spurgt ind til, om eleverne oplever, at 

de er udsatte for at komme til skade ifm. undervisning og aktiviteter på skolen. Over 50% har givet den 

højeste score, og kun godt 7% har vurderet sikkerheden til 1, 2 eller 3. 
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Mulighederne for at have en sund hverdag på CG vurderes godt, knap 50% af eleverne har vurderet 

sundhed til 4 eller 5. 

Æstetik og atmosfære 

Over 70% af eleverne mener, at udsmykningen i både hovedbygningen og på ’fabrikken’ er middel eller 

overmiddel, særligt hovedbygningens gamle malerier og flotte arkitektur værdsættes. 

Flere elever ønsker flere farver. En del vil gerne have malet væggene i farver, og en del elever ønsker mere 

elevkunst og/eller plakater på væggene. Flere elever ønsker også klassebillederne tilbage på 50’er-gangen 

og er ikke begejstrerede for de nye ord-plakater. Flere planter er også et gennemgående ønske. 

Godt 75% af eleverne har vurderet lokaler og klassers atmosfære til 3, 4 eller 5. Der er ikke skrevet helt så 

mange kommentarer til mulige forbedringer, og dem der er minder en del om det, der er skrevet under 

æstetik. Igen nævnes det renoverede elevophold i hovedbygningen positivt.  

En elev foreslår at rykke alle mikrobølgeovne ned i pigesalen, så den blev en ’kantine’, og samtidig gøre 

’kantinen’ på ’fabrikken’ hyggeligere og mere indbydende ift. skolearbejde. Flere elever nævner endvidere 

mere hyggelig belysning i fællesområderne. 

Materialer til brug i undervisningen samt lokalernes understøttelse af de tænkte aktiviteter 

Godt 80% har vurderet materialer til 3, 4 eller 5,  dvs. middel eller over. Materialer kan være alle 

genstande, der anvendes i undervisning og til skolerelaterede aktiviteter.  

Der ses ingen forskel på vurderingen af materialer i faglokalerne i hovedbygningen og på ’fabrikken’. I 

hovedbygningen ligger de fleste naturvidenskabelige faglokaler samt musik, og på ’fabrikken’ ligger 

billedkunst, mediefag, naturgeografi og matematiklokaler. 

Eleverne har vurderet materialer til brug i idræt positivt, ca. 80% har givet scoren 3, 4 eller 5. Det er stort 

set samme billede ift. de kunstneriske fag. 

 

Fokusgruppeinterview om undervisningsmiljøet på CG 

Som opfølgning på spørgeskemaet om undervisningsmiljøet på CG har vi lavet et fokusgruppeinterview 

med 2 elever fra 3.y og 2 elever fra 3.x. Eleverne er valgt, idet de går i skolens 2 naturvidenskabelige 3.g-

klasser. De naturvidenskabelige studieretninger har efter reformen ikke været helt så søgte, som vi godt 

kunne tænke os. Lige nu har vi fx ikke nogen biologistudieretning i 2.g. 

Interviewet tog udgangspunkt i resultaterne fra spørgeskemaet, og eleverne blev både spurgt ind til de 

naturvidenskabelige lokaler og materialer, generelt til undervisningsmiljøet på CG samt til det at gå i en 

naturvidenskabelig klasse på CG. 2. halvdel af interviewet drejede sig om de flerfaglige forløb. Dette er 

beskrevet i kapitel 4. 

 

Sammenfatning af interviewet 

Både eleverne i 3.y og 3.x synes undervisningsmaterialerne til deres naturvidenskabelige undervisning er 

slidte, og at der ofte mangler genstande og dele til forsøg, hvorfor man skal være lidt kreativ, som de 

udtrykker det. Eleverne nævner både sakse, skalpeller, skåle, gummipropper, kitler og mikroskoper. 
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Eleverne har en følelse af, at musikstudieretningerne prioriteres højere på dette område. 

 

I x-studieretningen synes eleverne dog, at bioteknologi prioriteres højt af skolen. Der er fx rigtig gode 

muligheder for ekskursioner og faglige foredrag.  

Stolene i L3 er ifølge eleverne dårlige, idet man sidder skævt, og i L1 er der kun taburetter. Elevernes får 

ondt i ryggen af at sidde på taburetterne, og da der hverken er knager eller stolerygge, ligger elevernes 

overtøj og flyder på bordene. I biologilokalerne savner eleverne plads til gruppearbejde. 

 

Ift. skolens sociale fællesskaber mener eleverne, at x-eleverne er mere inkluderede end y. Eleverne fra y 

siger, at y-studieretningen har ry for at være kedelig. Dog påpeger de, at det formentlig er anderledes for 

nuværende 1.y, idet skolen i grundforløbet ’boostede’ studieretningen. Eleverne i x kunne godt tænke sig at 

samarbejde mere med fx SA-MA studieretningen. 

 

Eleverne har været glade for at gå på CG, men kunne godt ønske sig mere kreativ og mere elevopmærksom 

naturvidenskabelig undervisning.  

 

 

UMV hovedkonklusioner og handleplan  

 
Hovedkonklusioner i UMV 2022/23   Handleplan 

 

1. Kantinen på ’fabrikken’  

a. Bedre mulighed for skolearbejde 

b. Bedre mulighed for gruppearbejde 

c. Bedre mulighed for hygge 

 

2. Fester og cafeer 

a. Garderobe 

b. Natmad 

c. Flere cafeer fremfor fester 

i. Tryghedscafe 

 

3. Møde hinanden på tværs af klasser og årgange 

a. Venskabsdage 

b. Faglige og flerfaglige dage på tværs af 

klasser 

c. Krea-dage 

d. Fællesspisninger 

e. Fælles CG i skemaet hver uge 

 

4. Livsduelighed 

a. Privatøkonomi, sund kommunikation, 

stress og angst, grøn og global 

 

  

1. Kantinen på ’fabrikken’  

Lokaler, som har mange funktioner, er vanskelige 

at indrette ift. konkrete aktiviteter, som kræver 

afgrænsede områder. Dette skyldes både 

brandregulativer, og at man relativt let skal kunne 

ændre lokalets indretning, så det kan bruges til 

store aktiviteter som eksamener og 

fællesskolearrangementer. Der afholdes dog 

allerede i dette skoleår møde med skolens 

arkitekt angående ’kantinen’. 

 

Fabrikkens gård får nye bænke og borde.  

 

2. Fester og cafeer 

Garderobe er afprøvet og kan desværre ikke lade 

sig gøre. Til gengæld har man allerede med 

succes indført natmad (toast) samt konverteret 

en skolefest til en café. 

Elevrådet arbejder i samarbejde med skolens 

ledelse allerede nu på en samværspolitik til bl.a. 

skolens fester.  

 

3. Møde hinanden på tværs af klasser og årgange 
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5. Rengøring 

 

a. Særligt ’kantinen’ 

 

6. Lokaler 

 

a. Strøm 

b. Knager 

 

7. Udsmykning 

 

o Malede vægge? 

o Plakater/elevkunst? 

o Hyggeligere belysning i fælleslokaler 

 

 

Det er positivt, at eleverne vil hinanden. I 

indeværende skoleår har der netop været fokus 

på aktiviteter, hvor eleverne er sammen på tværs 

af klasser og årgange. Det kan dog udfordre det  

man skal nå i fagene, hvis ikke det faglige indhold 

af disse aktiviteter er solidt nok.  

Forslagene fra eleverne bør tages op i relevante 

udvalg (fx drømmeudvalg, flerfagligt udvalg, 

introudvalg m.fl.) 

 

4. Livsduelighed 

Privatøkonomi kan evt. tages op i samfundsfag.  

Fra næste skoleår vil vi efter skoletid afprøve 

bæredygtighedscaféer, hvor elever kan mødes og 

fx reparere cykler, sy tøj m.v. Caféerne skal både 

have et ’grønt’ og et socialt fokus. 

 

5. Rengøring 

Rengøringen forsøges forbedret ved nyt 

rengøringsselskab fra næste skoleår samt ved 

mere ansvarlig elevadfærd. 

 

6. Lokaler 

Grundet undervisningslokalernes størrelse er 

knager desværre ikke muligt. Til gengæld har CG 

ledige skabe, som kan bookes og aflåses. 

Teamkoordinatorer, elevråd og tutorer bør 

informere og geninformere herom. 

Henover sommeren restaureres 4 lokaler i 

hovedbygningen bl.a. med flere strømstik til 

computere. Elever skal være bedre til at møde til 

undervisningen med opladte computere. 

 

7. Udsmykning 

Hovedbygningen vil i en 3-årig periode bliven 

restaureret indvendig. I år er trappeopgangene 

samt elevophold bl.a. blevet malet og har fået 

nye og bedre arbejdsmøbler. Henover sommeren 

sættes yderligere 4 lokaler i stand, hvor der bl.a. 

farvelægges endevægge. 

Elevophold på ’fabrikken’ (L55) er i dette skoleår 

ved at blive genopfrisket af eleverne selv.  

Plakater og elevkunst er efter aftale velkomne. 

 

Studenterbilleder og klassebilleder af nuværende 

elever sættes op igen. Forventeligt vil de hænge 

på gangen ved L63. 
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c) Evaluering af grundforløbet 

De nye 1.g-elever på CG var fra august til november 2022 igennem et grundforløb, hvorefter de valgte 

endelige studieretninger. Forløbet blev evalueret med henblik på at få indsigt i elevernes oplevelse af 

introdage på CG, skift fra grundskole til gymnasium med fokus på faglighed, orientering om studieretninger 

samt overgangen fra grundforløb til studieretningsklasser. Evalueringen var bygget op som et spørgeskema 

med lukkede svarkategorier, der giver kvantificerbare svar, men der var også åbne spørgsmål, hvor 

eleverne kunne skrive uddybende kommentarer. 

Spørgeskemaet blev besvaret i en teamtime, hvilket resulterede i en svarprocent på 70. 

I læreplanen for grundforløbet står der: 

- Formålet med grundforløbet er, at eleverne bliver fagligt afklarede før deres valg af studieretning i 

slutningen af grundforløbet. 

 

- Det betyder, at grundforløbet skal tilrettelægges, så eleverne udfordres fagligt og møder 

gymnasiets arbejdsmetoder og de faglige krav, som stilles i gymnasiet og i de enkelte 

studieretninger. 

 

Derudover har CG også sin egen målsætning om at grundforløbet skal give eleverne en introduktion til 

gymnasielivet, hvor de opbygger gode sociale relationer og kommer til at føle sig trygge og hjemme på CG. 

Nedenstående er en gennemgang af udvalgte resultater fra evalueringen. 

 

 

Intro og sociale relationer: 

 

På nedenstående figur 2.1, 2.4 og 2.5 kan det ses, at eleverne på CG overordnet set havde en god start på 

CG, hvor næsten 95% synes, de blev modtaget okay eller godt den første dag. Introaktiviteterne har haft 

betydning for langt de fleste, og i starten af studieretningsforløbet følte 3 ud af 4 sig hjemme på CG. 

 

Figur 12 
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Figur 13 

 
 

Figur 14 

 
 

Af de kvalitative besvarelser er der kommentarer om, at det kan være svært at starte op i GF, når man ved 

det er en midlertidig klasse, hvilket er en af de store udfordringer ved den nuværende struktur. Andre 

kommentarer går på de personer, som eleverne møder de første dage og uger. Her er tutorerne ofte 

ganske vigtige, hvorfor de skal klædes rigtig godt på til opgaven. 

 

Fag og undervisning: 

 

Figur 15 

Sværhedsgraden i fagene og 

lektier er noget af det, der kan 

påvirke motivationen, når man 

starter i gymnasiet. Overordnet 

set vurderer 70%, at 

sværhedsgraden har været 

passende i fagene og kun hhv. 

4% for højt og 4% for lavt.  
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Figur 16 

Næsten 15% har ofte 

været i tvivl om, hvad der 

skulle laves hjemme – 

hvad lektien var. Så 

måske skal vi være mere 

tydelige omkring 

forventninger til lektier i 

GF, så flere elever 

opbygger en god 

forståelse for 

betydningen af 

lektielæsning fra starten. 

 

   

Figur 17 

Næsten 1/3 fandt 

overgangen fra 

grundskole til gymnasiet 

hårdere end forventet. 

Der er flere elever, der 

har skrevet uddybende 

kommentarer. En del 

kommentarer går på, at 

matematik var svært 

eller kedeligt. Flere 

elever var også kritiske 

overfor samfundsfag. Det 

bør dog bemærkes, at 

meget få elever skriver 

uddybende kommentarer. Til gengæld ved vi, at fagene møder eleverne meget forskelligt, fx er der prøver i 

nogle grundforløbsfag, imens andre blot er introducerende og måske endvidere reklamerende.  
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Valg af studieretning: 

 

Figur 18 

Samlet kan man se, at 

’det faglige’ vægtes højt 

for eleverne ifm. valg af 

studieretningsvalg. Det 

ses både ved, at de fag de 

kommer til at have i 

studieretningen er vigtige 

for eleverne, og at selve 

den faglige undervisning 

samt introtimer i GF har 

været vigtige. Samtalen 

med studievejlederen og 

hvad andre vælger 

påvirker i mindre grad 

elevernes valg. 

 

 

 

 

 

 

Sammenfatning på evaluering af grundforløbet: 

 

Overordnet set fungerer starten på CG samt overgangen til studieretningerne godt for langt de fleste 

elever. Eleverne skal ifølge læreplanen udfordres fagligt, så de afklares ift. valg af studieretning. For de 

fleste elever er det faglige niveau passende, selvom overgangen fra grundskole til gymnasie for mange er 

lidt hård. Det faglige vægtes højest for eleverne, når de skal vælge studieretning, imens ’det sociale’ valg af 

studieretning tilsyneladende ikke fylder så meget, som det ofte antages i div. diskussioner indenfor 

sektoren. 

 

 

d) 3.g evaluering 

Evalueringen blev gennemført i en teamtime i april. Evalueringen forløb som en klassediskussion med afsæt 

i fokuspunkter om skolen, studieretningen, klassen og undervisningen, flerfaglige forløb, studieturen, SRP 

samt personlig, social og faglig udvikling. I denne evaluerings- og kvalitetssikringsrapport er klassernes 

evaluering dog kun inddelt i to temaer samt et tredje tema om flerfaglighed herunder DHO, SRO OG SRO, 

som er placeret under kvalitetsmål 2. 
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Skolen generelt 

Alle ni klassers evaluering af deres tre år på CG viser tilfredshed med CG. Klasserne er i udtalt grad enige 

om, at der på CG er et virkelig godt fællesskab eleverne imellem på hele skolen, samt imellem lærere og 

ansatte. Fem klasser lægger vægt på, at skolen lytter til elevernes forslag og har tillid til eleverne. Et 

eksempel, der fremhæves, er skolens imødekommende ageren på elevernes ønske om 

seksualundervisning, samt at skolen har et godt fokus på stress. Fem klasser skriver, at de er glade for den 

diversitet, der er på skolen forstået på den måde, at der er plads til alle. En enkelt klasse skriver dog, at 

skolen i for høj grad understøtter ’den klassiske CG-elev’, og at skolen også kan være for politisk. 

De fleste klasser kommenterer meget positivt på skolens traditioner og fællesaktiviteter, henunder også de 

mange elevudvalg.  

Mange klasser skriver om engagerede og ambitiøse undervisere. Dog er der flere klasser, der peger på, at 

lærerne kunne være bedre til at spotte ordblindhed og henvise potentielt ordblinde elever videre til 

studievejledningen. 

 

Personlig, social og faglig udvikling 

Der er stort set kun positive kommenterer her. Igen lægges der stor vægt på fællesskabet. En klasse skriver, 

at de både er blevet dannet og uddannet på CG. En anden klasse skriver, at de har udviklet sig meget 

udover den faglige udvikling, hvilket de er overraskede over.  

En klasse foretrækker mere fokus på almen dannelse og ’livsduelighed’ og ønsker sig at kernestoffet ikke 

styrer undervisningen så stringent. 

 

e) Frafald 

Figur 19 

Skoleår Fuldførelsesprocent på CG 

2007-08 86 

2008-09  81 

2009-10  90 

2010-11  82 

2011-12  84 

2012-13  86 

2013-14  85 

2014-15  81 

2015-16  84 

2016-17  86 

2017-18  82 

2018-19  84 

2019-20  84 

2020-21  85 

Gennemsnit 84 
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På CG har vi igennem mange år været fokuserede på at skabe en skole med et lavt frafald.  

CG har, som det fremgår af figuren ovenfor, en gennemførelsesprocent på omkring 84 % og dermed et 

frafald på omkring 16 % hen over de tre gymnasieår. Det svarer i gennemsnit til et årligt frafald på 5 %. 

Frafaldet er dog typisk højere i 1.g end i 2.-3.g. Frafaldet ligger meget tæt på landsgennemsnittet for stx-

gymnasier (landsgennemsnittet for fuldførelsesprocenten er i perioden 2016-21 85 %). En del af frafaldet 

udgøres af elever, som ønsker et omvalg til en anden gymnasial ungdomsuddannelse. Her betyder CG’s 

placering centralt i København, at eleverne har mange muligheder for at vælge en anden gymnasial 

uddannelse i nærheden, hvad enten det drejer sig om et andet stx-gymnasium eller hf-, hhx- eller htx-

gymnasier.   

 

På CG prøver vi på mange måder at mindske frafaldet. Fx ved at skabe et trygt og interessant studiemiljø på 

skolen med et stærkt skole- og klassefællesskab og at støtte elever med udfordringer og problemer via 

hjælp fra teamkoordinatorer, studievejledere, uddannelsesledere og psykolog. Der er også muligheder for 

at få hjælp til skriftlige opgaver i lektiecafeen eller hos en af CG’s frivillige lektie-tutorer.  

 

 

2. Studiestart og karrierelæring 

Kvalitetsmål: at mindst et antal svarende til 90 % af en gennemsnitlig studenterårgang fra CG hvert år 

påbegynder en videregående uddannelse.  Og et antal svarende til mindst 50 % af en CG-studenterårgang 

påbegynder en videregående uddannelse inden for 2 år efter deres dimission. 

 

CG har et mål om, at et antal svarende til mindst 90 % af en gennemsnitlig studenterårgang påbegynder en 

videregående uddannelse. I sommeren 2022 var der 243 CG-studenter fra forskellige af skolens 

studenterårgange, som blev optaget på en videregående uddannelse. Der dimitterede i årene 2020-22 i 

gennemsnit 256 studenter. Målet er dermed nået.  

Figur 20 nedenfor viser, at mere end 2/3 af de CG-studenter, som blev optaget på videregående 

uddannelser i sommeren 2022, påbegyndte en universitetsuddannelse, mens kun 22 % og 3 % påbegyndte 

hhv. professionsbachelor og erhvervsakademiuddannelser. Sammenligner vi disse tal med 

landsgennemsnittet på 48 % på universiteter, 35 % på professionsbachelor og 14 % på 

erhvervsakademiuddannelser, så ser man en tydelig tendens til, at CG-studenterne i højere grad end 

normalt vælger længerevarende uddannelser. Yderligere er der en lignende tendens i retningen af, at CG-

studenterne i langt højere grad end på landsplan interesserer sig for kunstneriske uddannelser. 3 % af CG-

studenterne optages på disse uddannelser i modsætning til 1 % på landsplan.  
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Figur 20 viser antal CG-studenter 

(243 studenter), der blev optaget 

på en videregående uddannelse i 

2022 og deres studievalg fordelt på 

Universitets-, professions-, 

kunstneriske- og 

erhvervsakademiuddannelser.  

 

 

Figur 21 viser, hvordan CG-studenterne i 2022 påbegyndte videregående uddannelser – fordelt på 

dimissionsår. Det ses af figuren, at 243 CG-studenter blev optaget på videregående uddannelser i 2022. Af 

disse 243 CG-studenter var der kun 12 %, som startede efter 0 og 1 år fra dimissionen (altså studenter fra 

2022 og 2021). Tyngden ligger i de 64 CG-studenter fra 2020 (studiestart 2 år efter dimissionen) svarende til 

26 % af de optagne studenter og de 83 studenter fra 2019 (3 år efter dimissionen) svarende til 34 % af 

studiestarterne. Endelig er der 66 studenter med dimission i årene 2016-2018, som udgjorde 27 %. Figuren 

viser derved tydeligt, at CG-studenterne starter på videregående uddannelser, men sent og i øvrigt senere 

end landsgennemsnittet af danske studenter.  

Figur 21 

 

Figur 21 viser antallet af CG-studenter fra forskellige studenterårgange, der påbegyndte videregående uddannelser i 

2022. Flest CG-studenter kommer fra årgang 2019 og 2020, dvs. studenter med 2 og 3 sabbatår.  

På CG har vi haft et mål om, at mindst 60 % af en studenterårgang skulle påbegynde en videregående 

uddannelse inden for 2 år fra deres dimission. Dette mål har CG ikke været i stand til at nå igennem flere år. 

Inden for de seneste år, vi har data fra, har der både på CG og på landsplan været et tydeligt fald i antal 

studenter, som påbegynder videregående uddannelse allerede inden for to år fra deres dimission. På 

landsplan er faldet fra 2015-16 og til 2018-19 faldet med knap 7 % point (fra 65,9 til 59,1 %), mens faldet på 

CG har været på 11½ %-point (fra 51,9 til 40,4 %). CG er altså både faldet mere end landsgennemsnittet og 

fra et allerede lavt niveau – jf. figur 22 på næste side.  

I dette skoleår (2022-23) har vi samarbejdet med Børne og Undervisningsministeriet om målet for 

overgangsfrekvens til videregående uddannelser efter 2 år i og med, at det også er en indikator ministeriet 

følger. Vi har i samarbejde med ministeriet revideret CG’s langsigtet mål, så vi fremover arbejder på, ”at 

CG’s overgangsfrekvens stiger og fra og med studenterårgangen 2025 når 50 % efter 27 måneder”. Altså et 

mål om at mindst hver anden CG-student starter videregående studier inden for 2 år.  Målet er først sat til 
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at skulle nås for de studenter, som starter på CG til sommer, og som bliver studenter i 2026 – og altså 

forventes at påbegynde studier i 2028 for mindst halvdelens vedkommende. På den måde er det jo en 

langsigtet sag at påvirke studievaner.  

Figur 22 

 

Figur 22 viser andelen af CG-studenter sammenholdt med studenter fra hele Danmark, som påbegynder videregående 

uddannelse inden for 27 måneder fra deres dimission.  

 

Figur 23 og 24 viser to figurer, som sammenligner CG-studenterne med et gennemsnit af de danske 

studenter, hvad angår studiestart efter henholdsvis 2 år og 5 år fra deres dimission. Man ser, at hvor CG-

studenterne efter 2 år ligger meget lavere end landsgennemsnittet for studiestartere, så er der en tendens 

til, at CG-studenterne nærmer sig landsgennemsnittet fem år efter dimissionen. Trods alt et lyspunkt. 

Figur 23      Figur 24 

   

Figur 23 og 24 viser en sammenligning mellem CG-studenter og danske studenter ift. om de er påbegyndt 

videregående studier efter henholdsvis 2 år fra dimissionen (figur 23) eller 5 år (figur 24). Den store forskel på 

studiestart efter 2 år (figur 23) mindskes efter 5 år (figur 24). I fig. 24 ligner CG det generelle billede for Danmark i 

langt højere grad, omend at CG-studenterne dog stadig ligger lidt lavere ift. andelen af studiestartere end generelt i 

Danmark. 
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Alt i alt opnås målet om at 50 % af en studenterårgang på CG skal være påbegyndt videregående 

uddannelse to år efter deres dimission ikke. Det er derfor et fokusområde for CG i de kommende år. 

I det næste afsnit om karrierelæring fokuseres der på, hvilke initiativer vi på CG tager ift. at gøre CG-

studenterne studieparate til at vælge og påbegynde videregående uddannelse.  

 

Karrierelæring 

På CG har vi gennem de seneste år brugt en del ressourcer, især arbejdstid, på arbejdet med karrierelæring, 

bl.a. fordi CG er under tilsyn pga. sen studiestart. Håbet var, at diverse karrierelæringsaktiviteter kunne 

forbedre overgangsfrekvensen, men trods indsatsen er det ikke sket. Det er en frustrerende problematik, 

fordi den ligger ude i fremtiden, efter eleverne har forladt CG, og fordi den er tæt forbundet med elevernes 

baggrund og de værdier, der typisk ligger til grund – de færreste hjem i CG’s optagelsesområde tilskynder 

deres unge til at skynde sig i gang med studier og arbejdsliv, snarere tværtimod. Derudover er det også en 

samfundstendens at gå senere i gang med studier.  

CG har igennem et antal år fokuseret på at sætte et antal karrierelæringsaktiviteter i gang: Vi har 

tovholdere for karrierelæring, der planlægger aktiviteterne, følger op på dem og sikrer, at de finder sted. Vi 

har en karrierelæringsprogressionsplan, der udfoldes over de 3 gymnasieår. Der arbejdes med 

karrierelæring i alle fag. Vi deltager i div. talentaktiviteter, er på 

ekskursioner/institutionsbesøg/virksomhedsbesøg/karrieredage o.l. og har ofte gæstelærere. Vi afholder 

alumnedag og deltager i arrangementer om videregående studier – en ny type arrangement er at alle 2.g-

klasser i starten af maj deltager i StudieInfo, et online informationsarrangement. Det er faktisk lykkedes at 

få karrierelæring udbredt og indarbejdet i organisationen på en meningsfuld måde, og de enkelte 

aktiviteter er vellykkede. 

Vi har sparret med andre gymnasier for at få idéer til nye tiltag, dels gymnasier med samme problemstilling 

som CG, dels gymnasier der ligger godt ift. overgangsfrekvens. En enkelt ny idé er der kommet ud af det, at 

en af tovholderne i løbet af foråret 23 skal holde fokusgruppeinterviews med tidligere elever om 

studieovervejelser og studiestart, men ellers har ingen af de øvrige gymnasier igangsat så mange tiltag som 

på CG. De der ligger godt, har en anden elevtype med en anden baggrund og er typisk mere 

naturvidenskabeligt orienterede end CG-eleverne.  

I løbet af skoleåret 22-23 har vi indledt et tættere samarbejde med studievalgsvejleder Mathias Nielsen fra 

Studievalg DK, igangsat nogle nye initiativer og har planer i støbeskeen. Vi har i dette skoleår haft fokus på, 

at eleverne skulle orienteres bredere end før, især om korte og mellemlange uddannelser, og på at 

”realitetstjekke” deres drømmestudier, fx studier med begrænset optag, bl.a. så eleverne går i gang med at 

søge ind på dem tidligt i løbet af sabbatår. Dette fokus vil vi fastholde og gerne udbygge. 

Studievalgsvejleder har gennemført en kvantitativ spørgeskemaundersøgelse i 3.g-klasser med fokus på 

motivation for at starte på videregående uddannelse efter sabbatår. Af denne fremgår nogle tendenser, vi 

ser muligheder i. Eleverne ønsker ikke at blive præsenteret for flere uddannelsesveje i 3.g, men angiver 

tydeligt, at de føler, de har brug for vejledning i løbet af deres sabbatår, så de bliver klogere på deres 

muligheder og også på, at der er mulighed for selvrealisering, når man er under uddannelse – fx kan man 

rejse med uddannelsen, holde pause mellem bachelor og kandidat osv. Dette vil vi gerne facilitere i et håb 
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om at kunne skære ned på sabbatårene. Vi er pt. i gang med at skaffe os mulighed for at kunne kontakte 

eleverne efter gymnasiet på visse faste tidspunkter, fx første gang fx i december i ”4.g”, og tilbyde dem 

noget vejledning. 

 

3. Det flerfaglige arbejde med fokus på sammenhængen gennem alle tre 

skoleår 

3. evalueringen om flerfaglige forløb, herunder DHO, SRO og SRP 

3.g-eleverne evaluerer generelt ikke de flerfaglige forløb godt. Forløbene opleves kaotiske, de er svære at 

forstå, og de skal pege meget mere eksplicit henimod SRP. Metode skal eksempelvis fylde mere ifølge én 

klasse. En anden klasse finder forløbene ubrugelige, såfremt der ikke afsættes mere tid og flere ressourcer. 

Eleverne oplever lærere, som ikke koordinerer og/eller er enige om forløbene, hvilket udfordrer 

sammenhængen i både det enkelte forløb og på tværs af de flerfaglige forløb. 

Det virker til, at eleverne anser DHO og SRO, som noget andet end de små flerfaglige forløb, hvilket de 

selvfølgeligt også er. For både DHO og SRO gælder det, at eleverne ønsker mere detaljeret og dermed 

anvendelig vejledning og feedback, nogle vil også gerne have karakterer. Flere ønsker at afprøve SRP-

formen inden SRP, fx ved en SRO, der minder mere om SRP, og hvor man prøver et reelt forsvar, der minder 

om SRP-eksamen. 

Eleverne er generelt glade for de workshops, der afholdes i SRP-perioden. De anser også 

forberedelsesopgaverne som meningsfulde. 

Eleverne evaluerer ikke virtuel vejledning positivt. De synes, det er svært at kommunikere virtuelt, og at 

vejlederne ikke lytter i samme grad, som når man har fysisk vejledning. Tre klasser savner mere 

engagement fra vejlederne. En enkelt klasse synes, at forskellen i kvaliteten af vejledningen er for stor 

lærerne imellem, og en klasser skriver, at vejlederne skal lytte mere til eleverne. Et forslag fra eleverne er at 

systematisere vejledningen i skriveperioden.  

Endelig kommenterer eleverne næsten ikke på innovation. Dem der gør, savner en workshop om 

innovation og innovationsundervisning der peger mere eksplicit frem mod SRP. 

Fokusgruppeinterview med elever fra 3.x og 3.y 

Eleverne var enige om, at når man i slutningen af 3.g ser tilbage på de flerfaglige forløb, er det meningsfuldt 

at arbejde flerfagligt. De er dog også enige om, at forløbene har været forvirrende. De ’små’ forløb fungerer 

ifølge eleverne ikke så godt, hvorimod DHO og SRO er bedre til at give en forståelse for, hvad man skal 

kunne i SRP. Som 3.g-evalueringen også viser, mener eleverne ikke, at lærerne taler godt nok sammen om 

de flerfaglige forløb. Eleverne oplever lærere, som ikke er helt enige om, hvordan det enkelte FF-forløb skal 

gribes an, samt hvad kravene er. Eleverne foreslår, at der skal være færre små FF-forløb, for til gengæld at 

bruge mere tid på SRO samt på SRP-forberedelse i de enkelte fags undervisning, fx med fokus på metode, 

problemformulering, skriftlighed og samarbejdsmuligheder med andre fag.  
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Eleverne synes SRO skal prioriteres højere. De ser det som en generalprøve til SRP, og særligt i 

naturvidenskabelige retninger er SRO afgørende, idet naturvidenskabelige SRP’er har andre krav til opgaven 

end samfundsfaglige og humanistiske. De vil gerne lære at skrive en større, naturvidenskabelig og flerfaglig 

opgave i SRO. Ydermere fortæller eleverne, at de er nødt til at pjække fra den normale undervisning samt 

undlade at aflevere de normale aflevering i SRO-perioden for overhovedet at kunne nå at lave en ordentlig 

SRO. Endeligt foreslår de karakterer og mere konkret feedback på DHO og SRO, så de har en bedre 

fornemmelse for, hvor de står inden SRP. 

Eleverne har ikke rigtig anvendt deres portfolio ifm. SRP (der er formentlig store klasseforskelle her), og de 

kan ikke se progressionen i de små flerfaglige forløb. 

Eleverne er godt tilfredse med SRP. De er glade for workshops og foreslår flere, så den enkelte workshop 

kan være endnu mere konkret og fokuseret. Eleverne kunne fx godt ønske sig mere end en 

naturvidenskabelig workshop. Derudover foreslås en workshop om innovation i SRP. Innovation føler de sig 

meget dårligt klædt på til ifm. SRP. Og de synes heller ikke, lærerne virker godt klædt på til innovation. 

 

Sammenfatning 

- Eleverne er glade for DHO og SRO, men ønsker dog en styrkelse af SRO’en så den forbereder dem 

bedre på SRP. 

- Der skal vises og skabes en tydeligere sammenhæng imellem de forskellige flerfaglige forløb, og det 

skal gøres eksplicit, hvordan det enkelte flerfaglige forløb forbereder eleverne til SRP.  

- Mere fokus på innovation i SRP fremfor ’blot’ innovation. 

- Gå tilbage til fysisk vejledning fremfor virtuel 

- Forberedelsesopgaver og workshops fungerer godt, og eleverne vil gerne have flere workshops at 

vælge imellem. 

 

 

4. Kvalitetsmål: Faglige og pædagogiske udviklingsprojekter 
 

Timepuljens anvendelse 

Timepuljen udgør 130 timer pr. elev over de 3 gymnasieår og fordeles med 49 timer til 1.g, 56 timer til 2.g 

og 25 til 3.g. Timepuljen skal anvendes til forskellige aktiviteter med tilstedeværelse af en lærer, målrettet 

elevers individuelle behov og ofte med fokus på skriftlighed. CG bruger timepuljetimer til flerfaglige forløb 

på alle årgange, herunder til de store skriftlige opgaver – dansk-historieopgaven i 1.g, 

studieretningsopgaven i 2.g og studieretningsprojektet i 3.g – og til skriftlighed i fagene matematik, dansk, 

sprogfag og historie. Derudover bruges timepuljetimer til introaktiviteter, studieretningsvalg, faglige 

opsamlingskurser, digital dannelse, moduler om studiekompetence og, fra skoleåret 2023-24, også til 

seksualundervisning. I ledelsen har vi vurderet, at ordningen kører tilfredsstillende, og at den derfor skal 

fortsætte stort set uændret. 
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5. Kvalitetsmål: Tiltag i forbindelse med skolens visionspunkt “globale 

christianshavnere” 

 

Evaluering af ”Globale Christianshavnere” 

Hovedpunkter:   

• Flere skoleaktiviteter med globalt fokus går på tværs af udvalg, klasser og hold.  Det gælder f.eks. 

bæredygtighed og årets store innovationsprojekt om ”forbrug”.  

• Tidligere års globale årgangsprojekter har ikke været afviklet i år, men vil efter planen blive afholdt i 

nye former i 2023-24 

• De globale cafeer er populære og fortsætter 

• Partnerskaber med skoler i udlandet virker godt og skal fortsat udbygges, bl.a. i relation til 

studierejserne i 2g 

 Evaluering  Målsætninger 

Aktiviteter med 

globalt fokus i den 

dagligdagen 

(generelt) 

Der går næppe en skoleuge uden en klasse 

eller et hold har været involveret i en 

aktivitet med et globalt fokus. Det gælder 

f.eks. ekskursioner, museumsbesøg eller 

besøg udefra. Aktiviteterne fremgår bl.a. af 

skolens digitale platforme og internt af 

”bjælken” i Lectio.  

 

Mange af aktiviteterne har desuden ”bredt 

sig” fra globalt udvalg, til bl.a. 

bæredygtigheds- og innovationsudvalget.  

Vi arbejder med en fortsat udvikling 

af en mere systematisk og overbliks-

givende form for dokumentation af 

de løbende aktiviteter. Evt. i et slags 

”årshjul” hvor TK’erne tilføjer 

aktiviteter for deres klasser ved 

skoleårets slutning. Dette har ikke 

rigtig fungeret indtil nu.  

 

Udvalget vil fortsætte samarbejdet 

med andre relevante udvalg. 

Globale cafeer ”Global cafe” er blevet en fast del af de 

fælles skoleaktiviteter med globalt fokus. I 

år har vi afviklet cafeer om ”Putin og gas”, 

”Protesterne i Iran” og en planlagt om ”Det 

tyrkiske præsidentvalg”. Alle cafeer 

besøges af et stort antal elever (og flere 

lærere) set i lyset af, at det er frivillige 

aktiviteter efter skoletid.   

Fortsat afholdelse af global cafe, 

gerne en gang i kvartalet.  

Årgangsprojekter For første gang i flere år afviklede vi ikke 

årgangsprojekter om FNs Verdensmål og 

Menneskerettigheder for hhv. for 1g og 2g. 

Efteråret var for booket, udover at den 

normale event-form er blevet mindre 

aktuel i takt med nye elevers 

forhåndskendskab til verdensmålene.  

Planer om at inkludere 

verdensmålene som aktivitet på 

hytteturene for kommende 1g’ere, 

og i det innovative FF3 for 

kommende 2g’ere.  
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Partnerskaber De seneste ca. to skoleår har vi arbejdet 

videre med kontakter til partnerskoler i 

andre lande. I år har vi haft besøg af elever 

og/eller lærere fra Holland, Tyrkiet, 

Sverige, Island m.fl., udover udvekslingerne 

fra Spanien, Frankrig og Tyskland. Det 

personlige møde mellem elever er en 

virkelig effektiv måde at arbejde med 

globalt medborgerskab og interkulturelle 

kompetencer på. 

Udbygge netværket af partnerskoler 

og arbejde for at mødet med andre 

unge bliver en vigtigere del af 2g-

studieturene.  

Globalt udvalg Selve udvalget der arbejder med 

ovenstående har i år haft to meget aktive 

elever som medlemmer. Det har gjort flere 

overvejelser og opgaver nemmere, udover 

at de har taget aktiv del i ideudvikling og 

praktisk løsning af opgaver.    

Info om udvalgets arbejde til 

elevrådet, for dermed at tiltrække 

stærke elevkræfter til udvalget. (Det 

ene medlem fortsætter i udvalget og 

har lovet at hjælpe med). 

 

Evaluering af fly-fri studierejser 

Skoleåret 2022-23 er det første, hvor de nye regler om fly-fri studierejser implementeres fuldt ud. Det 

medførte, at ni ud af 2g årgangens 10 klasser har benyttet tog eller bus. Straks efter hjemkomst 

gennemførtes en evaluering med fokus på, hvorvidt de nuværende studieture i ringere grad lever op til 

vores mål med studieturene sammenlignet med tidligere. I hovedpunkter viste evalueringen følgende  

 Positivt Negativt 

Lærere • Selve rejsen med bus er nem, da 

man bliver hentet og bragt på 

præcise adresser 

• Godt at have bus med undervejs 

• De valgte destinationer var gode 

(Hamborg, Berlin, Prag og Wien)  

• Tog er en fin rejseform  

• Den tidsmæssige ramme for rejsetid 

på 14 timer er i overkanten 

• Det er hårdt at køre så langt – især 

om natten 

• Den begrænsede rækkevidde 

begrænser dermed det faglige 

udbytte for en række fag  

• Transporten tager en stor del af den 

samlede tid, man er af sted  

Elever • Hyggeligt at køre i bus 

• Gode destinationer (Berlin, Prag)  

• Rigtig fedt med egen bus 

• Fedt at være klimavenlig 

 

• Transporten tager en stor del af den 

samlede tid, man er af sted 

• Ondt i numsen af at sidde så længe 

• Destinationen (Berlin) ikke så 

eksotisk – mange har været der før 

 

 

Generelt mener et flertal af de lærere og elever, der indtil nu har udfyldt evalueringen, at turen var mindre 

udbytterig end hvis de havde fløjet. Blandt forlag til forbedringer fra evalueringerne:  
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• Flere dage samlet set 

• Tog i stedet for bus 

• Genindfør mulighed for at tage med fly 

• Road-trip med flere stop undervejs 

Forslag til fokuspunkter i kommende skoleår:  

• Proces med input fra PR: Hvad vil vi med vores studieture? Skal de flerfaglige krav lempes for at få 

flere lærere i spil og for at åbne for flere destinationer i nærområdet?  

• Indsamling af erfaringer fra andre skoler 

 

Øens have 

I skoleårene 21/22 og 22/23 har CG et samarbejde med Øens have på Refshaleøen. Øens have er et 

formidlende og inkluderende bylandbrug og event space, hvor ambitionen er inspiration til en grønnere 

levevis og et styrket samspil mellem by, landbrug og natur. Projektet er støttet af Børne- og 

undervisningsministeriets pulje ”Grøn iværksætterpulje til ungdomsuddannelserne” med ca. 320.000 kr. 

  

Igennem de to skoleår har mange af skolens hold besøgt haven. Her har de dels fået et introducerende 

oplæg fra ansatte i Øens have og har dels haft et fagrelevant projekt eller en faglig aktivitet i haven. Fire af 

skolens fag deltager i projektet: Biologi og naturgeografi, hvor samtlige af skolens hold har besøgt haven 

(nogle flere gange), samfundsfag samt design og arkitektur. 

  

I maj 23 skal projektet evalueres, og resultater skal videreformidles. 

 

Erasmus+akkreditering: 

Som noget nyt har vi i år søgt og fået en Erasmus+akkreditering, som giver lettere adgang til mobiliteter 

med Erasmus+finansiering. Akkrediteringen har fokus på science og sprogfag, og vi har aktiviteter for både 

elever og lærere.  

 

Vi har etableret et samarbejde med gymnasier i Frankrig, Spanien og Tyskland om en udvekslingsordning 

for enkeltelever, så nogle elever fra hver af studieretningerne med fransk, spansk og tysk får (2-)5 uger i en 

fransk, spansk eller tysk skole og familie – og tilsvarende modtager man også en elev fra den udenlandske 

skole i sin egen familie i (2-)5 uger. Vi regner med, at den udenlandske elev skal bo hos den danske i 5 uger i 

2.g, og at den danske elev skal bo hos den udenlandske elev i 5 uger i 2.g eller i begyndelsen af 3.g. 

I det kommende skoleår vil vi arbejde på at begynde en etablering af samarbejde med udenlandske 

gymnasier eller andre institutioner med fokus på science, så vi fra skoleåret 2024-25 forhåbentlig kan 

begynde at lave tilsvarende elevudvekslinger for science-elever.  

 

For science- og sproglærere ligger der også via akkrediteringen mulighed for at deltage i europæiske 

lærerkurser. I skoleåret 2023-24 deltager 4 science-lærere og 5 sproglærere i kurser, men fordelingen vil 

variere lidt fra år til år efter behov og interesse 
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6. Opfølgnings- og evalueringsplan for 2023-24 

Handleplan Evalueringspunkter, jf. 

selvevalueringsplanen 

Elevtrivsel og skolefællesskab  

1. Bæredygtighedscaféer efter skoletid. 

2. Mulighed for forbedring af ude- og inde-arealer 

(kantinen og gården på fabrikken, elevophold, løbende 

restaurering i hovedbygningen). 

3. Fokus på ungefællesskaber og gruppedannelser, 

herunder ensomhed og krænkende adfærd. 

 

A. Evaluering af grundforløbet, 

gennemføre ETU, 

ungeprofilundersøgelse og 3.g 

evaluering. 

B. Anvende Københavns kommunes 

ungeprofilundersøgelse til at følge 

udviklingen i sociale relationer og 

fællesskab, herunder ensomhed. 

Flerfaglighed 

4. Der skal vises og skabes en tydeligere sammenhæng 

imellem de forskellige flerfaglige forløb, og det skal 

gøres eksplicit, hvordan det enkelte flerfaglige forløb 

forbereder eleverne til SRP.  

5. Mere fokus på innovation i SRP fremfor ’blot’ 

innovation. 

6. Forberedelsesopgaver og workshops fungerer godt. 

Flere workshops at vælge imellem. 

C. Evaluering af DHO, SRO, studietur og 

SRP, herunder evaluering af en styrket 

sammenhæng imellem forløbene samt 

et styrket fokus på sammenhængene 

mellem de små flerfaglige forløb og 

SRP’en. 

 

Faglige og pædagogiske udviklingsprojekter 

7. Nyt studievaneudvalg med både lærere og elever. 

Udvalget skal arbejde med elevernes motivation og 

engagement for læring (også når det er svært) samt 

med undervisningsmetoder og -aktiviteter.  

8. Nyt skriftlighedsudvalg som både arbejder med 

hvordan eleverne kommer i gang med afleveringer, 

med ny teknologi som chatbot GPT og med elevernes 

forståelse af formålene med afleveringer og 

skriftlighed. 

9. Videreførelse af erfaringerne fra helskoleprojektet om 

innovation, bæredygtighed og forbrug.  

 

Globale Christianshavnere 

10. Alkoholfrie og bæredygtige studieture med fokus på 

faglighed og fællesskab. 

11. Erasmus-samarbejde om udvekslinger i Tyskland, 

Frankrig og Spanien 

12. Udvidet UNESCO-samarbejde med flere besøg fra 

udlandet, samt etablering af nye kontakter med skoler 

i udlandet som kan integreres i undervisningen, bl.a. 

ved virtuelle møder og samarbejder. 

  

 


